



ကညီဂွံဝီခွဲးယာ်ကရူၢ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပုၤဂ့ၢ်ဝီခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယါခိၣ်ဒုၤသဝီပုၤ

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ

လါခဲးပထုဘၢၣ် ၃၀ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 24-291-11

တီအူကီၢ်ရဲၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ- SAC သုးဖိတဂၤမၤဝဲတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး ဘၣ်ဃးသွံၣ်ထံးမုၢ်ခွါတၢ်မၤပယွဲဆူ ပုၤသဝီဖိ သးနံၣ် (၉၀) နံၣ်တဂၤ ဖဲ ဒိၣ်ဖါခိၣ်ကီၢ်ဆၣ် (လါနီၣ်ဂ့ၢ်ဘၢၣ် ၂၀၂၃ နံၣ်)

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သးလၢ ဒိၣ်ဖါခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရဲၣ် ဖဲလါနီၣ်ဂ့ၢ်ဘၢၣ် ၂၀၂၃ နံၣ် န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါနီၣ်ဂ့ၢ်ဘၢၣ် ၁၂ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်အနံၤန့ၣ်, တၢ်ဒုးစးထီၣ်ကဲထီၣ်အသးလၢ SAC သုး ဒီး လီၢ်ကဝီၤပုၤသုးဖိတဂၤဝဲတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး တဖၣ်အဘၢၣ်စၢၤ ဖဲ အ--- သဝီ, ထံဒုကရူၢ်, ဒိၣ်ဖါခိၣ်ကီၢ်ဆၣ် န့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်အဆၢကတီၢ် SAC သုးဖိတဂၤ မၤဆူးမၤဆါ ဒီး မၤဝဲသွံၣ်ထံးမုၢ်ခွါတၢ်မၤပယွဲဆူ သဝီဖိ သးနံၣ် (၉၀) နံၣ်တဂၤန့ၣ်လီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခိ, သဝီဖိတဂၤအံၤတူၢ်ဘၣ်ဝဲ နီၢ်ခိဒီး နီၢ်သးအတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးခိၣ်ယာ်ဘးလၢန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖိတဂၤအံၤတဒီးကူစါ ယါဘျီဘၣ်အသးနီတပူၤ ဘၣ်အမဲၣ်ညါ, တတီၢ်ဖျါထီၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကီးဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အံၤလီၤတၢ်လီၤဆဲးဘၣ်န့ၣ်လီၤ.¹

(၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	တၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးသွံၣ်ထံးမုၢ်ခွါတၢ်မၤပယွဲ
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်နံၤမုၢ်သီ	လါနီၣ်ဂ့ၢ်ဘၢၣ် ၁၂ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူၢ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရဲၣ်)	အ--- သဝီ, ထံဒုကရူၢ်, ဒိၣ်ဖါခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရဲၣ်

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျဲလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အံၤဖဲ လါဖျါတြၢ်အါရဲၣ် တုၤ လါယုၤ ၂၀၂၄ နံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤ ဟ့ၣ်ထီၣ်အံၤ လၢ လီၢ်ကဝီၤပုၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲတီအူကီၢ်ရဲၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအံၤ လၢကညီဂွံဝီခွဲးယာ်ကရူၢ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိ ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပုၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီးအိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲလီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤ ဘၢအီၤလၢအဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျဲလၢ တၢ်ကွဲးရဲၣ်ပုၤအါထီၣ်အံၤ ဖဲပနီကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲၣ်ထီၣ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျဲန့ၣ်လီၤ.

ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	ဒီးဘ---
သးနံၣ်	(၉၀) နံၣ်
မုၢ်/ ခွါ	မုၢ်
ကလုာ်	ပယီၤ
ထီၣ်ပှၤ / သဘျ့	မုၢ်ကမဲ
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	ဒီးသန့သးလၢဟံၣ်ဖိပီဖဲ
တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ	ဘါသီခါ
တၢ်ဟံးမူဒါ/ လီၤလၢ	သဝီဖိ
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	အ--- သဝီ, ထံဒုကရူၢ်, ဒိၣ်ဖါခိၣ်ကီၢ်ဆၢ, တီအူကီၢ်ရဲၣ်

ပှၤလၢအမၤအပယုဲတၢ်တၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၤလၢ	သးကျိၤ/ သးရဲၣ် / သးတြိၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၤကျဲ /သးကလၢ	အခိၣ်အမံၤဒီးလီၤလၢ
တသ့ၣ်ညါ	သးဖိ	ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြဲးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) သး လၢတၢ်တသ့ၣ်ညါသးရဲၣ်	န့ၣ်ပံၣ်တီၣ် (နေပြည်တော်) ကီၢ်ကးကရၢတၢ်ပၤ	တသ့ၣ်ညါ

(၂) တပတီၢ်- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ

၁. ရဲပုးပှၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.

ဖဲဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ကစီၣ်ဘၣ်ဘးတၢ်ကဲထီၣ်သးဖဲ အ--- သဝီဝံၤအလီၢ်ခံ, ဖဲလါဖှၤတြုၤအါရံၤ ၂၀၂၄ နံၣ်န့ၣ်, KHRG ပျီပှၤပှၤဃု ဃီထံသ့ၣ်ညါတၢ်ဖိ လဲၤမၤနီၣ်မၤဃါဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သး ဒီး စံးကတိၤသကိးတၢ်ဒီး အ--- သဝီဖိန့ၣ်လီၤ. ဖဲလါမ့ၤ ၂၀၂၄ နံၣ်န့ၣ်, မ့ၢ်လၢတၢ်သဘံၣ်ဘုၣ်အိၣ်ထီၣ်လၢဟီၣ်ကဝီၤပူၤအဃိ, KHRG ပျီပှၤပှၤဃုဃီထံသ့ၣ်ညါတၢ်ဖိမၤဝဲတၢ်ထံၣ်လိာ်သံက့ၢ် ဒီး ပှၤ တူၢ်ဘၣ်တၢ်အဖိမုၢ်သကိးတၢ်ဖဲပှၤဃုၢ်မ့ၢ်ဟးဖျိးအလီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါယူၤ ၂၀၂၄ နံၣ်န့ၣ်, KHRG ပျီပှၤပှၤဃုဃီထံသ့ၣ်ညါတၢ် ဖိတၢ်အံၤ လဲၤဟးဝဲဆူ အ--- သဝီ လၢကထံၣ်လိာ်အသး ဒီး ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖိ ဒီးဘ--- လၢက မၤဝဲဒၣ်တၢ်ထံၣ်လိာ်သံက့ၢ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

၂. ကွဲးနီၣ်ပှၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတၢ်စ့ၣ်စ့ၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.

တၢ်ဂ့ၢ်တခါအံၤဘၣ်တၢ်မၤန့ၢ်အီၤခီဖျါ ပှၤမၤဝဲတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ် (၂) ဘျီလၢအမ့ၢ်တၢ်မၤတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒီး ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အနီၣ်ကစၢ် ဒီၤဘ--- တဘျီ ဒီး ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဖိမုၢ်သကိးတဘျီန့ၣ်လီၤ.

(၃) တပတီၢ်- ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျါလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်

ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျါလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်.

ဖဲလါနီၣ်ဝုဘၣ် ၁၂ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ်, တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲလၢ SACသုး ဒီး လီၢ်ကဝီၤသုးဖိၣ်စုကဝဲၤဟံၣ်ဖျါလၢအမ့ၢ် KNLA ဒီး PDF အဘၣ်စၢၤဖဲတၢ်လီၢ်လၢအဘူးဒီး အ--- သဝီတတီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးကဲထီၣ်အဆၢကတီၢ်, SAC သုးဒွဲၣ်အူထီၣ်ဝဲသဝီဖိဟံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဟံးန့ၢ်စ့ၢ်ကိးဝဲတၢ်ဖိတၢ်လံၤလၢအိၣ်ဒီးအလုၢ်အပှၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢသဝီဖိအဟံၣ်ပှၤ ဒီးဟံးန့ၢ်စ့ၢ်ကိးဝဲ တၢ်အိၣ်တၢ်အီၤလၢသဝီဖိအကျဲးပှၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ခးစ့ၢ်ကိးသဝီဖိအကျါန့ၣ်လီၤ. ပှၤသဝီဖိစံးစ့ၢ်ကိးဝဲလၢ SAC သုး ဒွဲၣ်အူထီၣ်သဝီဖိအဟံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ဆိကမိၣ်ဝဲလၢ သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဆဲးကျိးဆဲးကျါလိာ်သးဒီး PDF သုးအဃိန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢတၢ်ဒွဲၣ်အူပှၤသဝီဖိအဟံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အဆၢကတီၢ် SAC သုးဖိတဂၤ မၤအၢမၤနးဒီး မၤတရီၤတပဝဲပှၤသဝီဖိ သးနံၣ်အိၣ် (၉၀) နံၣ်တဂၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဂၤအံၤမ့ၢ်လၢအသးနံၣ်ပှၤလံၤအဃိအဝဲတဖျါထီၣ်လၢသဝီပှၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖိတဂၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲအသိး SAC သုးဖိတဂၤအံၤ မ့ၢ်ပိာ်ခွါတဂၤလၢအိၣ်ဒီး အခၢ်ဆူၣ်ဒီး အညၣ်သူန့ၣ်လီၤ. အဝဲထံၣ်ဝဲ ဒီၤဘ--- ဆ့ၣ်နီၤဖဲအဟံၣ်ဃီလီၤ ဒီး အတၢ်သံကွၢ်အီၤလၢမ့ၢ်အိၣ်ဟံၣ်ထဲတဂၤဖိလီၤဖါ ဒီၤဘ--- စံးဆၢအီၤလၢအိၣ်ဟံၣ်ထဲတဂၤဖိလီၤဝဲအလီၢ်ခံ အဝဲတွံၢ်ဃီဝဲဖဲသးပှၤအစုဆူဖဲသးပှၤဟံၣ်ပှၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲကျဲးစးဘျီ လီၤဝဲဒီၤဘ--- အဆူကၢဒီး အနံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီၤဘ--- တဲဘၣ်အီၤလၢ ‘ယသးနံၣ်အိၣ်လၢနမိၢ်အသးနံၣ်ပတီၢ် လံ. နမၤယၢ်ဒဲအံၤ တန့ၢ်ဘၣ်.’ ဒီး SAC သုးန့ၣ်ထိးဒီၤဘ--- အကိာ်ဘိဒီးအဒိဝံၤ ကံၢ်ဝဲဒီၤဘ--- အကိာ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤပျံၤ မၤဖုးအီၤဒဲအံၤဝဲအလီၢ်ခံ ဒီၤဘ--- အံၤဘၣ်လီၤန့ၣ်ဝဲအဆူကၢဒီးအနံၣ်ဝဲ တၢ်တဲအီၤလၢ ‘နၤတဂၤအံၤနယဲၤညါ...’ SAC သုးတဂၤအံၤအိၣ်ဒီး အကသံၣ်ဖူဒီးဖူလီၤဝဲဖဲဖဲသးပှၤတဂၤအံၤအပိာ်မုၢ်က့ၢ်ဂီၤလီၤဒီး အနီၣ်ကစၢ်ဒုၣ်ဝဲပိာ်ခွါက့ၢ်ဂီၤလီၤ န့ၣ်လီၤ. အဝဲမၤန့ၢ်ဆူၣ်ဝဲဖဲသးပှၤဖိၣ်ဃာ်န့ၣ်အီၤအပိာ်ခွါက့ၢ်ဂီၤတခါန့ၣ်ကအိၣ်လၢ ၁ န့ၣ်ရံၣ်ဘျီဃာ်ဃာ်ဒီး စံၢ်ဘံးဝဲ ဒိၣ်ဘ--- အန့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် မ့ၢ်လၢ အပိာ်ခွါက့ၢ်ဂီၤတခါန့ၣ်တဆိၣ်ထီၣ်ဘၣ်အဃိအဝဲပတုာ်ကွံၣ်ဝဲဒီးဒုးကူထီၣ်က့ၢ်ဝဲ ဒိၣ်ဘ--- အဖျါခံဖိ, အနံၣ်ဒီး ဒုးသိးထီၣ် က့ၢ်ဝဲဆူကၢဝဲဟးထီၣ်ကွံၣ်ဝဲလၢ ဒီၤဘ--- အဟံၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဒီၤဘ--- တဲဘၣ်စ့ၢ်ကိး KHRG လၢ “တဘျီလၢလၢယမ့ၢ်ဆိမိၣ်ထီၣ်က့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤယပျံၤတၢ်ဒိၣ်မးလီၤ. ဖဲလၢယမ့ၢ်ဆိမိၣ်ထီၣ်က့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤတဘျီလၢလၢန့ၣ်ယထံၣ်မ့ၢ်ထီၣ်က့ၢ်အမဲာ်ထီၣ်လီၤ... အဝဲမ့ၢ်ကီၤလၢလီၤ. အညၣ်သူဒိၣ်မး... ဖဲလၢယပျံၤတၢ်ဒီးယကိးပသူထီၣ်ဖးဒိၣ်အခါအဝဲဘံးတၢ်ယကိာ်ယုာ်ဘိဃံးဃံးလီၤ. ယကိာ်ယုာ်ဘိဃာ်တုၤခဲအံၤလီၤ.... ယတမဲာ်ဆုးလၢယကဘၣ်တဲဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တခါလၢဘၣ်ဃးတၢ်မၤဆူၣ်မၤဆိးတခါအံၤဘၣ်.... ယမ့ၢ်ဘၣ်တဲနၤတီတီန့ၣ် မ့ၢ်လၢအတၢ်တဆိၣ်ထီၣ်ဘၣ်အဃိအဝဲတဖျါဆူၣ်ယၤလၢဘၣ်လီၤ. အဝဲမ့ၢ်ဖိၣ်ဆူၣ်ယၤဒု, ယကသံသ့ၣ်သ့လီၤ.”

တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤအဆၢကတီၢ် အဖိမုၢ်လၢသးနံၣ်အိၣ် (၅၀) ဘျဲၣ်တၢ်, အလံၤလၢသးနံၣ်အိၣ် (၄၀) နံၣ် (၂) ဂၤ ဒီး ပုၤသဝီဖိပိၣ်မုၢ်အဂၤလၢတၢ်တသ့ၣ်ညါသးနံၣ်တၢ် အိၣ်ခူသ့ၣ်ဝဲဖဲအဟံၣ်ဖိလၢန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဖိမုၢ်သကိးတၢ်အံၤတဲဘၣ် KHRG လၢ “ဒီၤဘ--- အဖိမုၢ်တဲဘၣ်ယၤလၢ SAC သး ဖိတၢ်အံၤဟဲးယီၤဆူအဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဝံၤဒီး လဲၤထီၣ်ဝဲဆူအဟံၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲလဲၤန့ၣ်လီၤဟံၣ်ပူၤအဆၢကတီၢ် အဝဲတဘျီလီၤဒျဲၣ်လဲၤအခိၣ်ဖဲးဘၣ်. ဝံၤဒီး SAC သးဖိတၢ်အံၤတံၢ်ယီၤဝဲအမိဆူဒီးအဂၤတၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲဟံၣ်လီၤအကျိၣ်လၢအယံၣ်ဒီးဘျီလီၤဝဲ ဒီၤဘ--- အဆူကၤန့ၣ်လီၤ. ဒီၤဘ--- အဖိမုၢ်ထံၣ်ထွဲဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဒီးအမိၢ်အံၤခီဖျါ အဝဲအိၣ်ခူသ့ၣ်ဝဲဖဲတၢ်အိၣ်သဒၢသးတၢ်ပူၤဖဲ အဟံၣ်ဖိလၢန့ၣ်လီၤ. အဝဲထံၣ်ဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤလၢသ့ၣ်ဘၣ်သ့ၣ်ဖဲးသးအကစူးမ့ၢ်လၢဟံၣ်အံၤဘၣ်တၢ်တူၤအိၣ်ဒီး သ့ၣ်အယိန့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်အဆၢကတီၢ်ပုၤအိၣ်ခူသ့ၣ်လၢဟံၣ်ဖိလၢ (၄) ဂၤပၣ်ယုၣ်ဒီးအဖိမုၢ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကိးဂၤဒဲးန့ၣ်ထံၣ်ထွဲဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သးလၢဒီးပူၤအံၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤထံၣ်ထွဲတၢ်တဖၣ်တဲဘၣ်ယၤလၢအဝဲသ့ၣ်ထံၣ်ဝဲတၢ်ကဲထီၣ်အသးအံၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်တဲဘၣ်ယၤတၢ်ဂ့ၢ်အံၤအဆၢကတီၢ်အဝဲသ့ၣ်ဟံၣ်ဟ့ၣ်သးမးလီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်အံၤကဲထီၣ်အသးဖဲ SAC သးလၢအဂၤတဖၣ် ဟးဒွဲၣ်အူဝဲပုၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဟံၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢပုၤသးဖိသ့ၣ်တဖၣ်က့ၤလၢၤ တဘျီယီၤပုၤလၢအအိၣ်ခူ သ့ၣ်လၢဟံၣ်ဖိလၢသ့ၣ်တဖၣ်က့ၤထီၣ်က့ၤဝဲဆူဟံၣ်ပူၤဒီး အဝဲသ့ၣ်ထံၣ်ဝဲဒီၤဘ--- အံၤဘၣ်တၢ်မၤအမၤနးအိၣ်ခီဖျါ အတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးအလီၢ်န့ၣ်လီၤ. အခိၣ်ဒုၣ်သ့ၣ်ထီၣ်လုးလီၤဂၢ်မးလၢအဝဲဘၣ်တၢ်တီၢ်အိၣ်ဒီးထးဘိန့ၣ်လီၤ. အဖိမုၢ်တဲလၢ ဒီၤဘ--- အံၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်မၤအမၤနးန့ၣ်လီၤ. အဝဲတဲပုၤက့ၤယၤတၢ်လၢ SAC သးဖိတၢ်အံၤတဲဝဲဒိအံၤ, ‘ဖဲသးပုၤတၢ်အံၤ ဖၣ်ယဲၤညါ...’ ဝံၤဒီးတီၢ်ဝဲအခိၣ်ဒုၣ်သ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.”

ဖဲလၢမ့ၢ် ၂၀၂၄ နံၣ်အတီၢ်ပူၤ, မ့ၢ်လၢ ဒီၤဘ--- တၢ်အံၤဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဝဲဒီး တၢ်မၤအမၤနးဒိအံၤအယိအကိၣ်ယုၤဘိဆါဒိးဒုၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲပျဲဒီးတၢ်ထီၣ်ဘိဖဲအနီၣ်ထီၣ်ဘၣ်က့ၤတၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤတဘျီလီၤလၢအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. အသဝီန့ၣ်အိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးလၢသးဖိၣ်စုကဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်သဘံၣ်သဘုၣ်အိၣ်ဟီၣ်ကဝီၤအလီၢ်, ဒီး ဖဲတၢ်ခဲးလီၤနီၤစါကျိၣ်ဖဲဒိၣ် ဒီးကဘီယုၤအတၢ်ဟဲးတ့ၢ်လီၤမ့ၢ်ပိၣ်အလီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိတၢ်ကီၤတၢ်ခဲအိၣ်လၢသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်လၢ ကတီၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဃး တၢ်မၤပယုၤပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ် ဒီး သ့ၣ်ထံးမုၢ်ခွါတၢ်မၤပယုၤ အတၢ်ကဲထီၣ်သးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အမဲၣ်ညါ လၢတၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်တုၤသိးထဲသိးအခၢၣ်စး ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဝဲဒုၣ်ဒီး တၢ်ဂ့ၢ်လၢအဂုၢ်အဂၤအိၣ်စ့ၢ်ကိး အါမးန့ၣ်လီၤ.

ဒီၤဘ--- အသးနံၣ်အိၣ် (၉၀) နံၣ်, မ့ၢ်ပယီၤကလုၢ်ဒီး မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးပုၤဘါသီခါတၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲမၤအိၣ်စံၣ် ဒီး အဟံၣ်ဖိယီဖိ အိၣ် (၇) ဂၤလီၤ. ဒီၤဘ--- အိၣ်ဒီး အဖိမုၢ်ဆံး, အမၢ်, ဒီးအလံၤဖဲအဟံၣ်လၢအိၣ်ဖဲသဝီပူၤန့ၣ်လီၤ. အဖိမုၢ်ဆံးဒီး အဖိမုၢ်ဆံးအဝၤန့ၣ်ညါန့ၣ်လဲၤမၤတၢ်မၤန့ၣ်လီၤ. ဒီၤဘ--- ဒီးသန့ၤထီၣ်ဝဲအသးလၢအဖိမုၢ်ဆံးဟံၣ်ဖိယီဖိအိၣ်လၢအတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိသးသမူအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒီၤဘ--- အံၤအတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့တၢ်ဘၣ်အမဲၣ်ညါ အလုၢ်ကနိးဒီး အထံၣ်တၢ်တရဲဘၣ်.

(၄) တပတီၢ်- တၢ်ဃုန့ၢ်အခွဲး

<p>မ့ၢ်ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ် ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤဧါ, ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ပကသုတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.</p>
<p>ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖိတဂၤအံၤဟ့ၣ်ဝဲ KHRG အခွဲးလၢကရၤလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤန့ၣ်လီၤ.</p>

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိၣ်

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၣ်ဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၤသဘူတဖုလၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပှၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲလီၢ်ကဝီၤဒုသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၤလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကပံၤဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမ့ၢ်တဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီဒီး အတၢ်ထီၣ်တၢ်ဟံၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နဃုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.